

- SG/NR(90)1
- Paris, 12th June 1990
-

LATEST TRENDS IN CONSUMER PRICES

Consumer price inflation in the OECD area remained at a high level in April, owing in part to seasonal and special factors. The "underlying" rate of inflation (that is, excluding food and energy prices), measured over twelve months edged down to 4.6 per cent from 4.7 per cent in March.

- The increase of consumer prices including all items amounted to 0.6 per cent in April for the OECD area as a whole, compared with 0.7 per cent for March. One-half of the 3 per cent rise in the United Kingdom was accounted for by the introduction of the Community Charge. Seasonal factors appear to have strongly influenced the doubling of the rate of increase in Japan (from 0.4 to 0.8 per cent). North America experienced a sharp deceleration in inflation, from 0.5 to 0.1 per cent, while prices remained unchanged in Norway. Taken over twelve months, the rate of inflation for the OECD area as a whole declined to 6.2 per cent in April from 6.5 per cent in March. The deceleration in Japan -- from 3.5 per cent to 2.5 per cent -- reflected absorption of the impact of the general consumption tax introduced in April last year.

- Food prices rose on average at the same rate in April as in March (0.3 per cent). Prices fell by 0.2 per cent in North America, but rose sharply in the United Kingdom, owing inter alia to seasonal factors as well as higher rates of duty on alcohol and tobacco.

- Energy prices rose by 0.4 per cent in the OECD area as a whole in April, after having fallen for two months (1). Prices continued to fall or remained virtually unchanged in about one-half of OECD countries, but rose by 3.6 per cent in the United Kingdom where the rate of duty on petrol was increased.

(1)• Excluding Greece, Iceland, Portugal, Sweden and Turkey, for which data are not available.

(Figures available on paper copy only>)

• SG/NR(90)1

Paris, le 12 juin 1990

EVOLUTION RECENTE DES PRIX A LA CONSOMMATION

- L'inflation des prix à la consommation dans la zone OCDE s'est maintenue à un niveau élevé en avril, due en partie à des facteurs saisonniers et exceptionnels. Le taux d'inflation sous-jacent (alimentation et énergie exclues) sur douze mois a légèrement diminué pour atteindre 4,6 pour cent contre 4,7 pour cent en mars.
- La hausse des prix à la consommation, comprenant tous les indicateurs, s'est élevée à 0,6 pour cent en avril pour la zone OCDE dans son ensemble, contre 0,7 pour cent pour mars. La moitié de la hausse de 3 pour cent enregistrée au Royaume-Uni s'est expliquée par l'entrée en vigueur du nouvel impôt local sur les personnes physiques (Community Charge). Des facteurs saisonniers semblent avoir fortement influencé le doublement du taux d'augmentation au Japon (qui passe de 0,4 à 0,8 pour cent). L'Amérique du Nord a connu une décélération brutale de l'inflation, passant de 0,5 à 0,1 pour cent, alors que les prix sont restés inchangés en Norvège. Sur douze mois, le taux d'inflation pour la zone OCDE dans son ensemble a diminué pour atteindre 6,2 pour cent en avril contre 6,5 pour cent en mars. La décélération au Japon - de 3,5 pour cent à 2,5 pour cent - s'explique par la diminution de l'impact de la taxe générale sur la consommation intervenue en avril de l'année dernière.
- Les prix des denrées alimentaires ont augmenté en moyenne du même taux en avril qu'en mars (0,3 pour cent). Les prix ont diminué de 0,2 pour cent en Amérique du Nord, mais ont augmenté brusquement au Royaume-Uni, dus entre autres à des facteurs saisonniers ainsi qu'à des taux plus élevés des taxes sur les alcools et le tabac.
- Les prix de l'énergie ont progressé de 0,4 pour cent dans la zone OCDE dans son ensemble en avril, après avoir diminué pendant deux mois (1). Les prix ont continué de diminuer ou sont restés pratiquement inchangés dans environ la moitié des pays de l'OCDE, mais ont augmenté de 3,6 pour cent au Royaume-Uni où le taux des taxes sur les carburants a augmenté.

(1)• Sauf la Grèce, l'Islande, le Portugal, la Suède et la Turquie pour lesquels les données ne sont pas disponibles.

(Chiffres sur copie papier seulement)

END-OF-TEXT